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ZÁPIS Z PRACOVNÍ SKUPINY 

OSOBY SE ZDRAVOTNÍM POSTIŽENÍM 

 
Název projektu 
 

 
Střednědobý plán rozvoje sociálních služeb města Beroun a spádového území 
2019 – 2023 
 

 
Číslo projektu  
 

 
CZ.03.2.63/0.0/0.0/16_063/0006548 
 

Přítomni  Viz prezenční listina 
 

 
Datum a čas 
 

 
15. 5. 2018, 14 – 16 hodin 
 

 
Místo konání 
 

 
Klub důchodců Beroun - U Kasáren 813, Beroun - 1. patro 
 

 
Facilitace PS  

 
Petra Klvačová (CPKP střední Čechy)  
 

 

 

 V úvodu, společném pro pracovní skupiny „Senioři“ a „Osoby se zdravotním postižením“, Martina 

Macurová (CPKP) a Iva Ludvíková (MěÚ Beroun, OSVZ) přivítaly účastníky setkání a omluvily starostu 

města Beroun Ivana Kůse. Následně seznámily přítomné s programem jednání. Martina Macurová 

představila CPKP a projekt „Střednědobý plán rozvoje sociálních služeb města Beroun a spádového 

území 2019 – 2023“, společně s Ivou Ludvíkovou nastínily aktuální situaci v rámci komunitního 

plánování  a jeho další směrování v rámci ORP Beroun. Úvodní prezentace je přílohou tohoto zápisu.  

 

 Následně se účastníci pracovních skupin rozdělili na dvě skupiny: „Senioři“ a „Osoby se zdravotním 

postižením“ a každá skupina samostatně jednala. Dále následuje zápis jednání z pracovní skupiny 

„Osoby se zdravotním postižením“.  
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 V úvodu jednání pracovní skupiny se představila Petra Klvačová, která provázela skupinu OZP jako 

facilitátorka. Seznámila členy pracovní skupiny se záměrem věnovat se tomu, co se v rámci předešlého 

Střednědobého plánu sociálních služeb (SSL) podařilo a co se naopak nedaří a zůstává i nadále jako 

téma k řešení.  

 

CO JE TŘEBA ŘEŠIT, CO JE PROBLEMATICKÉ, CO SE NEDAŘÍ  

Zaměstnávání osob se zdravotním postižením  

 Z diskuze vyplynulo, že chybí chráněná pracoviště pro osoby s mentálním postižením (MP). Bylo 

zmíněno, že Základní škola a praktická škola Beroun prodlužují docházku žákům, protože neexistuje 

návazná služba nebo chráněné pracovní místo, kam by osoby s MP mohly přejít.    

 Z následné diskuze vyplynulo, že obdobně tato situaci platí také pro lidi s poruchou autistického 

spektra. Postupně z debaty vyplynulo, že chráněná či podporovaná místa chybí pro osoby s jakýmkoliv 

postižením. 

 V rámci debaty zaznělo, že klienti organizace Dobromysl jsou spíše zručnější, ale ostatní klienti mohou 

využívat i služby stacionáře.  

 V rámci organizace Lomikámen funguje sociálně terapeutická dílna – „Jiná káva“ (kavárna a 

vegetariánská restaurace), která je určena pro lidi s dušením onemocněním; ne pro lidi s mentálním 

postižením.  

 Dobromysl se chystá provozovat sociální podnik od roku 2019, ne však v oblasti gastropodnikání. 

Jedná se o projekt financovaný z EU. Rozvinula se debata na téma náročnosti naplnění hygienických 

norem pro gastronomický provoz. Proto organizace nevolí sociální podnikání právě v této oblasti. 

Zazněl také názor, že Beroun je malé území pro „gastro“ sociální podnikání.  

 Farní Charita Beroun by také ráda provozovala sociální podnik. Čekají na zákon o sociálním podnikání. 

Proběhla debata, že je poměrně náročné udržet takový podnik, kdy mimo jiné je pracovní výkonnost 

menší a obstát v konkurenci není jednoduché.  

 Z diskuze vyplývá, že v rámci sociálního podniku Klubák, který provozuje Klubíčko, z.ú., je minimum 

klientů s mentálním postižením. V rámci SSL v Klubíčku klienti mohou trénovat dovednosti v kuchyňce, 

ale bylo zmíněno, že se nemají kam dál posunout. Zároveň bylo řečeno, že někteří klienti nechtějí 

dojíždět do chráněného zaměstnání a SSL přestanou užívat.  

 V rámci debaty bylo otevřeno téma práce z domova pro OZP (např. práce lidí s epilepsií - díky 

opakujícím se záchvatům jsou nezaměstnatelní, ale mohli by pracovat z domova).  

 Proběhla debata k tématu stupňů zdravotního postižení. Ne vždy stupeň postižení odpovídá reálnému 

stavu a schopnostem daného člověka.  

 

Bydlení osob se zdravotním postižením  

 Z diskuze vyplynulo, že je nedostatečná kapacita chráněného bydlení, ale i domovů se zvláštním 

režimem pro osoby s těžší formou autismu. Je zmiňována jedna z mála organizací, která tuto službu 

poskytuje (NAUTIS). Dle informací, které zazněly na jednání, mají 6 lůžek a v pořadníku cca 80 lidí. 

Rozvinula se debata a účastníci se shodli, že se jedná o celorepublikový problém a je třeba systémové 



                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                 

3 
 

řešení. Je zájem o vybudování dalšího domova se zvláštním režimem, ale mimo jiné je problematické 

sehnat kvalifikovaný personál.  

 V oblasti autismu je navýšení kapacit problematické. Očekává se aktivnější a systematický přístup 

k řešení ze strany Středočeského kraje.  

 

Spolupráce s menšími obcemi  

 Při jednání byla otevřena otázka, jak poskytovatelé spolupracují s menšími obcemi; stává  se, že v rámci 

obce není povědomí o SSL, rodiny si situaci řeší samy. V některých obcích se starostové snaží situaci 

řešit, ale někdy nevědí, na koho se obrátit. Vyplývá to z rozhovorů, které CPKP v obcích realizuje.  

 Z následné debaty vyplynulo, že snaha se strany poskytovatelů byla, ale navázání efektivnější 

spolupráce se zcela nedaří. Zároveň ale byla zmíněna i pozitivní zkušenost, kdy spolupráce s obcemi 

funguje, např. i v rámci opatrovnictví.  

 V rámci diskuze padlo to, že starostové mají velmi širokou agendu, kterou musí řešit a mimo jiné i proto 

je problematické navázání spolupráce či angažování se v rámci SSL.  Jedná se o téma, na kterém je 

možné v rámci komunitního plánování i se zapojením CPKP pracovat. Například formou informování 

v obcích, tematických setkání apod. Mezi zúčastněnými je o toto zájem. Šířit informace o SSL je 

žádoucí.    

 Sami poskytovatelé zmiňují, že se chystají do obcí v rámci ORP vyjet a informovat v území, předat 

letáky apod. V obcích, kde mají poskytovatelé klienty, také žádají o finanční příspěvek.  

 

Bezbariérovost 

 Bylo otevřeno téma osob se sluchovým postižením a jejich přístup k SSL. Stává se, že SSL nepřijímají 

klienty se sluchovým postižením z důvodu neschopnosti vzájemné komunikace. Některé SSL se stávají 

pro tyto lidi nedostupné, včetně informací, které se jim nedostávají v přijatelné formě. Řešeny 

možnosti tlumočníků v rámci běžných SSL, které nejsou specializované pouze pro osoby se sluchovým 

postižením.  

 V rámci přítomných poskytovatelů byla zároveň sdílena zkušenost, že klienty se sluchovým postižením 

mají a komunikace se daří.  

 Dále byla sdílena zkušenost s Českými drahami. Do vlaku mohou maximálně 2 vozíčkáři. Větší počet je 

možný tehdy, pokud je člověk schopný si přesednout na sedačku. Poskytovatel situaci s ČD dlouhodobě 

řeší.  

  

Informovanost 

 Členové pracovní skupiny se v rámci diskuze shodli na tom, že je dobré jít mezi lidi, oslovit veřejnost 

a ne obráceně. Ze zkušenosti se ukazuje, že dobře fungují prezentace SSL v rámci veřejných akcí, 

festivalů atd. Dále byla sdílena dobrá zkušenost s preventivními programy na školách, přímý kontakt 

klientů se studenty.  
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 Z debaty vyplynulo, že jak ÚP, tak poskytovatelé SSL uvítají vzájemnou spolupráci. V rámci řešení 

konkrétního případu klientky, byly již informace předány a spolupráce se tímto začala navazovat.  

 

CO SE DAŘÍ  

 Tato pracovní skupina byla zaměřena spíše na to, co se nedaří změnit či zlepšit. Přesto ale v rámci 

setkání byly zmíněny i věci pozitivní, co se daří. Nejedná se však o kompletní výčet. Pozitivních věcí se 

děje jistě více.  

 Dobromysl chystá provozovat sociální podnik od roku 2019. Zmíněno již výše v části, která se věnuje 

problémům. V plánu je mít zde 5 pracovních míst.  

 V rámci debaty jsou zmiňovány další možnosti v oblasti pracovního uplatnění pro OZP: chráněná dílna 

Klubák provozovaná organizací Klubíčko, z.ú. (sociální podnik).  

 Z diskuze vyplynulo, že Klubíčko má svých SSL volné kapacity pro klienty s OZP. Také Dobromysl má 

volná místa jak v dílně, tak ve stacionáři i v osobní asistenci.  

 Bezbariérovost budov a komunikací se zlepšila, bariéry se odstraňují. Existují nájezdy pro vozíčkáře, 

přístup na poštu a dále byly zmíněny další konkrétní příklady. V rámci obecních staveb se již při 

výstavbě uvažuje o bezbariérovosti.  

 Lomikámen realizuje projekt s názvem „S Lomikamenem úspěšně na trh práce“. Projekt je zaměřen 

na zaměstnávání osob s duševním onemocněním (zapojení na trh práce, tréninková pracovní místa, 

kurzy, pracovní diagnostika apod.). Projekt je tříletý a bude realizován do srpna 2020. Aktivity projektu 

jsou pro osoby s duševním onemocněním zdarma. Zároveň jsou v projektu zapojeni také 

zaměstnavatelé, kteří jsou otevřeni pomoci a jsou schopni poskytnout smysluplné pracovní místo pro 

osoby s omezením. Takové zaměstnavatele v současné době v Lomikamenu hledají.  

 Město podporuje SSL a věnuje se sociální problematice.  

 Někteří poskytovatelé chválí spolupráci a komunikaci s úřady, dalšími poskytovateli a psychiatry; 

setkávají se v multidisciplinárních týmech a to je dobrá zkušenost.  

 Dobromysl chystá podpůrnou skupinu pro pečující se zaměřením na autistické klienty. Plánují 

vzdělávat personál, stáže v organizaci NAUTIS, více se věnovat tomuto tématu. Jedná se o specifické 

klienty, z nichž každý jinak komunikuje a je třeba proto individuální přístup ke klientovi. Osvědčuje se 

také předávání zkušeností mezi rodiči.   

 Ze strany zástupců města byli oceněni poskytovatelé SSL a byl vyjádřen dík za jejich činnost.  

 

 V rámci debaty účastníci sdíleli různé konkrétní příklady klientů a mezi sebou si předali důležité 

informace; nabídli vzájemnou spolupráci a možnost řešení v rámci dané SSL.  
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Závěrem 

 Byla sdílena pozvánka na festival Jiná káva pod širým nebem, který se bude konat 8. června 2018.  

 Petra Klvačová přítomné seznámila s tím, že CPKP bude oslovovat poskytovatele SSL s prosbou o 

rozhovor. Jeho cílem je získání dat, která budou sloužit jako podklad pro zpracování Střednědobého 

plánu SSL či případného podložení změn, které je třeba v rámci SSL realizovat.  

 Petra Klvačová vyzvala přítomné, pokud budou mít nějaké podněty, připomínky či náměty, ať se s nimi 

obrací na kontaktní osoby uvedené v prezentaci.  

 Na dalším setkání pracovních skupin budeme dále pokračovat ve společné práci, věnovat se 

problémům více do hloubky a hledat možná řešení.  

 Na závěr pracovní skupiny Petra Klvačová a paní vedoucí OSVZ Marie Marková poděkovaly všem 

účastníkům za spolupráci ve skupině.  

 

 

Příloha zápisu:  

 Prezentace k úvodnímu setkání  

 

 

 

Zapsaly: Monika Ljubková a Petra Klvačová (CPKP střední Čechy) 

 


